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GOVERNMENT OF GREENLAND 
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Medlem af lnatsisartut for Demokraatit 

Besvarelse af § 37-spørgsmål nr. 064/2024 

Du har i henhold til§ 37, stk. 1 i Forretningsordenen for lnatsisartut fremsat 
spørgsmål til Naalakkersuisut. Vi takker for spørgsmålene, som er henvist til vores 
besvarelse. Spørgsmålene gengives og besvares nedenfor. 

1. Kan Naalakkersuisut oplyse om man har viden om skimmelsvamp i 
psykiatrisk bygning på DIH? 

a. Er der data eller undersøgelser, der be- eller afkræfter denne 
viden? (Rapport eller lignende ønskes vedlagt som bilag) 

Svar: 
Naalakkersuisut har ikke modtaget oplysninger om skimmelsvamp i psykiatrisk 
bygning på DIH. 

2. Er Naalakkersuisut vidende om medarbejdernes oplevelser af 
symptomer på potentiel skimmelsvamp og/eller det dårlige indeklima? 

a. I bekræftende fald, hvilke muligheder er der for at ordne 
forholdene på kort sigt? 

Svar: 
Der henvises til besvarelsen af spørgsmål 1. 
Dertil vil Naalakkersuisut opfordre til at man bruger de etablerede systemer hvis man 
som medarbejder har mistanke om skimmelsvamp eller oplever dårligt indeklima på 
sin arbejdsplads. Ved tvivlsspørgsmål kan den lokale leder kontaktes. 

3. Hvad er Naalakkersuisuts oplevelse af sikkerhedsforholdene på det 
psykiatriske område set i lyset af, at der i Danmark nu er sket flere drab 
på grund af sikkerhedsbrister? 

Svar: 

a. Kan Naalakkersuisut oplyse, hvilke sikkerhedsmæssige 
foranstaltninger, der bør forbedres på både kort og lang sigt? 

b. Ser Naalakkersuisut grund til at ændre nuværende psykiatrilov 
på baggrund heraf? 

Det skal indledningsvis bemærkes, at psykiatrilovgivningen er opdateret for få år 
siden, og derfor generelt anses at være tilstrækkelig tidssvarende. Endvidere er der 
løbende dialog med ledelsen i sundhedsvæsenet om hvorvidt der opleves 
udfordringer i driften, som kræver tilpasninger i lovgivningen, herunder i psykiatrien, 
hvilket pt. vurderes ikke at være tilfældet. 
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4. Hvornår regner Naalakkersuisut med, at psykiatrien herhjemme får en 
fast psykiater tilknyttet fra Region Hovedstaden, som flere parter, 
herunder Folketinget, har lovet at hjælpe os med? 

Svar: 
Der pågår dialog med Region Hovedstadens Psykiatri omkring rotationsordning med 
en psykiater til psykiatrisk område i Grønland svarende til et årsværk. På nuværende 
tidspunkt er det ikke muligt at oplyse om konkrete datoer. 

5. Hvad er Naalakkersuisuts politiske prioritering på voksenpsykiatri-
området? 

Svar: 
I 2023 blev et flertal af partierne i lnatsisartut enige om at indgå et Sundhedsfarlig, 
med det formål at styrke sundhedsområdet her i landet. 

På psykiatriområdet oplister Sundhedstorliget en række mål indenfor 1-3 år: 
Sikre yderligere pladser til lukket psykiatrisk behandling 
Udarbejdelse af udviklingsplan for den samlede psykiatri i Grønland 
Implementering af indsatser fra ny strategi for selvmordsforebyggelse i 
arbejdsgange. 

Mål indenfor 5 år: 
Plan for ibrugtagning af ny psykiatribygning 

Naalakkersuisut har til hensigt at arbejde målrettet for at realisere Sundhedstorligets 
indhold som aftalt med partierne. 

6. Hvad er Naalakkersuisuts prioritering for den voksende gruppe af 
ADHD-patienter på landsplan? 

Svar: 
Med et psykiatriområde, der over en årrække har oplevet store kapacitets- og 
bemandingsmæssige udfordringer, har det været nødsaget til at fokusere på de mest 
behandlingskrævende psykiatriske patienter, mens patienter med mere moderat eller 
mildere symptomer har måtte vente på udredning og behandling, eller er blevet 
håndteret i den almene medicin. Som beskrevet i svaret til ovenstående spørgsmål, 
så arbejder Naalakkersuisut ud fra de prioriteringer og aftaler, der er lavet i 
Sundhedstorliget, herunder en styrkelse af psykiatriområdet, som kan forkorte 
ventetiden på udredningen af patienter med moderat eller mildere symptomer. 

7. Hvornår vil Naalakkersuisut tilføre de nødvendige ressourcer og midler, 
som led i en udvidelse af psykiatrien og lovning på opnormeringen af 
det psykiatriske område? 

Svar: 
Naalakkersuisut forstår ikke hvad der menes med " Hvornår vil Naalakkersuisut tilføre 
de nødvendige ressourcer og midler, som led i en udvidelse af psykiatrien". 

Det kan orienteres om at bevillingen i Finanslov for 2024 på konto 34.11.02 
Patientbehandling i udlandet, psykiatriske (Driftsbevilling) er forøget med 3,406 mio. 
kr. årligt. 

8. Kan Naalakkersuisut oplyse andet af interesse for sagen? 
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Svar: 
Nej, Naalakkersuisut har ikke yderligere at oplyse. 

Med venlig hilsen 

~~~ 
Agathy ontain 
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